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Náčelnictvo kmene OS svolává na dny  24. až 26. dubna 1998 do Moravské T řebové 4. 
řádný sn ěm kmene OS; kmenového sn ěmu se zú častní všichni nov ě a řádně zvolení 
okresní zpravodajové OS a jejich zástupci, členové sou časného ná čelnictva v četně 
současných župních zpravodaj ů, kandidáti do nového ná čelnictva a pozvaní hosté. 
Volné návrhy k projednání podejte písemn ě nejpozd ěji do soboty 11. dubna 1998 na 
adresu zastupujícího organiza čního zpravodaje ná čelnictva OS: br. Vladimír Sýkora, 
Zborovská 68, Praha 5,  150 00. 
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Ze zápisu 20. zasedání náčelnictva kmene OS ze dnů 10.-12.října 1997 v Kutné Hoře 
Přítomni: Ivo Slavíček, Olga Vajnerová, Luboš Pavlán, Jana Skácelová, Jana Pfeifferová, 
Vladimír Sýkora, Ota Veselý, V. Obrátil, M. Moravec, L.Václavík, J.Reška, F. Uksa, J.Kapras, 
J.Votoupal, J. Chládek.     Omluveni: br. Žáček, br. Řehák a br. Pecha. 
Hosté: br.Kopřiva, br. Majer a další členové OS Kutná Hora. 
Přijatá USNESENÍ 

� 20 -1 VNOS - vyslat na Evropskou konferenci do Portugalska jednočlennou delegaci pod 
vedením sestry Skácelové.        Hlasování: 14-0-0 

Náčelnictvo kmene OS se podrobně seznámilo s obsahem Stanoviska Svojsíkova oddílu ke 
stavu českého skautského hnutí ze dne 7.září 1997 a zaujalo následující vlastní postoj: 

� 20-2 Jsme přesvědčeni, že současné nedostatky v hnutí nemohou být napraveny 
hodnocením, které je převážně negativní a nebere v úvahu dobré výsledky poctivé práce 
většiny činovníků. Toto hodnocení navíc nenabízí řešení kritizovaného stavu. Z těchto 
důvodů se náčelnictvo kmene OS nemůže ztotožnit se se  „stanoviskem Svojsíkova oddílu“. 
              
Hlasování: 14-0-1 
� 20-3 NOS schvaluje návrh nové struktury NOS.     Hlasování: 12-1-2 
���� 20-4 NOS ustavuje “Kruh náčelnictva OS”, v němž budou volně sdruženi bývalí členové 
náčelnictev OS a budou se dobrovolně podílet na jeho činnosti. Posláním “Kruhu” je 
udržovat přátelskou i pracovní kontinuitu členů náčelnictev a podle potřeby být ku pomoci 
současnému náčelníkovi jako poradní sbor. Mluvčím tohoto volného společenství bude 
zpravidla předchozí náčelník kmene OS. Hlasování:       
   14-0-0 
� 20-5 NOS schvaluje rozšíření sněmové komise o br. Chládka.      Hlasování: 14-0-0 
� 20-6 NOS vyslovilo nesouhlas se současným zněním některých ustanovení návrhu novely 
Statutu českého skautského řádu SYRINX a uložilo br. Pavlánovi zpracovat a předat 
pozměňující návrh.                  Hlasování: 14-0-0 

���� 20-7 NOS souhlasí s představou akce věnované 80. výročí vzniku českého oldskautingu. 
Pověřuje br. Vladimíra Chocholu (Krosenská 542, Praha 8 181 00,tel. 02/8550606) řízením 
celé akce. Garantem jmenuje br.Ing.Žáčka.           Hlasování 14-0-0, 
� 20-8 Z textu ÚRJ ze dne 6.9.1997 je patrno sblížení zásad výchovy činovníků DK a ChK. 
NOS vítá s uspokojením tuto skutečnost a vyslovuje pevné přesvědčení, že úzká vzájemná 
spolupáce ChK a DK vyústí ve vyšší účinnost výchovy činovníků obou kmenů při zachování 
jejich specifiky.              Hlasování: 14-0-0 
Ze zápisu 21. mimoř. zasedání náčelnictva kmene OS ze dne 15. 11. 1997 v M. Třebové 
Přijaté USNESENÍ  
� 21 - 1  NOS bere na vědomí splnění úkolu 20 - 12 br. Pavlánem, nemá námitek k 
předloženému textu 2. varianty návrhu novely „předpisu česká skautská vyznamenání“ a 
ukládá br. Slavíčkovi tuto variantu předat br. Dvořákovi.     Hlasování: 13-0-0  
Nejdůležitější přijaté úkoly: 
� 21-1  Upřesnit podle konkretních podmínek rozpočet NOS pro rok 1998. 
� 21-3  Připravit projekt „Vzdělávací středisko OS“ a předložit náčelnictvu k posouzení.  
� 21-4  Zpracovat a předložit návrh časového a tématického plánu vč. programu vlastního 

jednání kmenového sněmu OS 1998. 
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� 21-5 Vypracovat návrh na udělení českého skautského řádu SYRINX 1. třídy br. 
Jaroslavu Foglarovi za dlouholetou výchovnou a publikační činnost.  

� 21-6    Zajistit včasné předání rukopisu příručky OS; diskety  předat recenzentům.  
 
Ze zápisu 22. zasedání náčelnictva kmene OS ze dne 19. prosince  1997 v Praze 
Nejdůležitější přijaté úkoly: 
� 22-1 Zpracování české verze hymny ISGF. 
� 22-2 projednat organizační a hospodářské záležitosti odboru sběratelů. 
� 22-3 Předat návrh doplnění krojového řádu pro kmen OS a činovníky Junáka, který byl 

projednán na kmenové poradě v M. Třebové. 
� 22-4  Připravíit koncepci realizace směřující k získání informací a zpráv pro akci 

Skautská paměť. 
� 22-5  Předání archivu náčelnictva kmene  OS v období jeho vedení s. Pfeifferovou 

ÚSA. 
� 22-6  Dále upřesnit znění návrhu novely statutu Syrinx s br. Dvořákem. 
� 22-7 Dojednání termínu kmenového sněmu v Moravské Třebové, projedná br. Chládek. 
� 22-8  Doplnit návrhy k vůdcovskám zkouškám a systému LŠ z hlediska záměrů kmene 

OS. 
Ze zápisu 23. zasedání náčelnictva kmene OS ze dne 6. ledna 1998 v Praze 
Přijatá USNESENÍ  
23-1 Zasedání polské gildy se na pozvání zúčastní br.Slavíček spolu s bratrem 
Gureckým,náhradník je br.Beránek. Hlasování: 8 - 0 – 0 
23-3 NOS souhlasí s organizací a programem evropského komitétu ISGF a zavedením 
němčiny jakožto dalšího jednacího jazyka ISGF.  Hlasování: 8 - 0 – 0 
23-4 Jednání ÚR a SO 9.1.98 se účastní i zástupci OS, proto není nutno vysílat další 
zastupce NOS, (téma jednání: Stanovisko SO …) Hlasování: 8 - 0 – 0 

23-5 NOS bere na vědomí zařazení bratra Ing. Miloslava Moravce do pracovní skupiny 
náčelníka OS s pověřením vést hospodářské záležitosti kmene OS a s právem zúčastňovat 
se  všech zasedání VNOS s hlasem poradním. Hlasování: 8 - 0 – 0 

23-6 NOS navrhuje a souhlasí s udělením syrings a medailí díků dle přiloženého seznamu  
 Hlasování: 8 - 0 – 0 
Nejdůležitější přijaté úkoly: 
� 23-3 Zpráva o celoroční činnosti do Bruselu ISGF 
� 23-4 Získat podmínky pro stáž a příp. stipendium na paměť plukovníka Wilsona. 
WOSM chce získat účastníky z tzv. východní Evropy (tj. včetně ČR) 
� 23-8 Objednat tří sady instuktážních tématických souborů diapozitivů v anglickém 
jazyce podle nabídky z Bruselu 
� 23-11 Zpracovat a NOS předložit návrh vhodné presentace kmene OS v zahraničí 
� 23-13 Župní zpravodajové budou zasílat zprávy z okresních a župních sněmů včetně 
jmen všech zvolených a delegovaných sester a bratří PŘÍMO br. Sýkorovi (na adresu 
Vladimír Sýkora, VŠCHT, 166 28 Praha 6) 
� 23-17 Zpracovat Kmenovou knihu OS dle stavu z konce roku 1997 
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CO BUDE PŘEDCHÁZET SNĚMU ? 
���� Valná hromada klubu OS - volí vůdce a 
vedení klubu. Delegáty jsou všichni členové 
klubu.             (do 31. 1. 
98) 
���� Střediskový sněm OS - koná se v 
případech, kdy má středisko více klubů, volí 
střediskového zpravodaje OS, který je 
členem SR. Delegáty jsou zpravodaj 
střediska OS, všichni vůdcové klubů, jejich 
zástupci a další členové klubů podle klíče, 
který  stanoví střediskový  zpravodaj OS 
spolu s vůdci klubů.          (do 31. 1. 
98) 
���� Okresní sněm OS - volí okresního 
zpravodaje OS, který je členem ORJ.  
Delegáty jsou: okresní zpravodaj OS, 
všichni střediskoví zpravodajové, vůdcové 
klubů a jejich zástupci, další členové klubů 
podle klíče, který stanoví okresní zpravodaj 
OS spolu se stř. zpravodaji OS a  vůdci 
klubů.                  (do 15. 
2. 98) 
���� Župní sněm OS - volí župního zpravodaje 
OS, který je členem náčelnictva. Delegáty 
jsou všichni okresní a střediskoví 
zpravodajové OS a jejich zástupci,  vůdcové 
klubů a jejich zástupci příp. další členové 
klubů a všichni činovníci poradního sboru 
župy.            (do 8. 3. 98) 
���� Kmenový sněm - volí malé náčelnictvo 
kmene OS. Delegáty jsou všichni nově 
zvolení župní zpravodajové, jejich zástupci, 
okresní zpravodajové a členové malého 
náčelnictva, kteří končí své funkční období.  

OSNOVA JEDNÁNÍ A ZPRÁV ŽUPNÍCH SN ĚMŮ  
1. Hodnocení stavu a činnosti župy 
Počet členů, stav a charakteristika klubů. 
Činnost v období mezi sněmy. 
Součinnost s mladými kmeny. 
2. Program další činnosti v župě 
a klubech, součinnost s mladými kmeny.    

3. Návrhy k projednání kmen. sněmem 
Organizační, programové, metodické a 
kmenové normy: Statut, Jednací řád ap.  
4. Volba zpravodaje OS a jeho zástupce  
 
Zprávu o průběhu a výsledcích voleb  
nutno podat ve všech stupních do 10 dnů po 
ukončení jednání zpr. OS vyšsího stupně. 
Tato osnova platí i pro všechny sněmy OS 
vč. valných hromad klubů! 

O ČEM BUDEME JEDNAT  
Předsněmové období začíná valnými 
hromadami a končí župními sněmy. Na nich, 
mimo standardní  osnovu jednání, budou 
účastníci věnovat pozornost důležitým 
otázkám, které se  týkají života klubů i 
celého kmene OS. Půjde zejména o: 
• funkčnost současné organizace kmene; 
• úroveň služby kmene OS celému hnutí; 
• připravenost klubů OS na příchod 

mladých členů z řad R+R; 
• obohacování života klubů o další činnosti 

jako jsou kultura, turistika, sport, či další  
zájmové činnosti; 

• společenskou, a charitativní činnost 
klubů; 

• seznamování veřejnosti s činností hnutí a 
získávání dalších příznivců a sponzorů.  

Náměty a závěry k těmto tématům se stanou 
základními podklady k všestranné přípravě 
kmenového sněmu. 

PŘEDSNĚMOVÝ A SNĚMOVÝ KALENDÁ Ř 
� 6. 1. 98  MNOS Praha ÚR 
� 17. až 24. 1. 98 Europ. Forum Grossarl 
� do 31. 1. 98  ukončení val. hromad  
� 10. 2. 98  MNOS Praha ÚR 
� do 15. 2. 98 ukončení okr. sněmů OS 
� do 8. 3. 98   ukončení žup. sněmů OS 
� do 10. 3. 98 zprávy členů MNOS 
   zaslat br. Sýkorovi 
� do 10. 3. 98 zprávy o žup. sněmech 
   zaslat br. Sýkorovi 
� do 20. 3. 98 pozvání a mater. sněmu 
� 20. až 22. 3 98 VNOS Kolín 
� 7. 4. 98  MNOS  Praha ÚR 



 

� 24. 4. 98  závěr. zasedání VNOS 
� 25. 4. 98  4. kmenový sněm OS 
    (v M. Třebové) 

� 22. až 24. 5.  valný sněm Junáka Plzeň 
� 21. 6. 98         3. evrop. konference ISGF 
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Velké náčelnictvo OS 
 (Kutná Hora) Ve dnech 10. až 12. října se 
konalo zasedání velkého náčelnictva 
kmene OS ve starobylém horním městě. 
Hostování tohoto zasedání se ujal 425. 
klub OS ze 4. střediska v Kutné Hoře. Pro 
účastníky byl připraven také kulturní 
program. Město zapsalo UNESCO  jako 
světovou kulturní památku, a je čím se 
chlubit. Nepřízeň počasí prvý den si sice 
vynutila několik změn, ale jednání se 
dařilo, bylo možné jej proložit procházkou 
po městě. Prohlédli jsme si Vlašský Dvůr, 
bývalou mincovnu, chrám sv. Barbory, 
Hrádek, Kamennou kašnu, Kamenný   dům 
i klášter Voršilek. Po obědě byl přistaven 
mikrobus a jelo se na další památky. 
Navštívili jsme Sedlecký klášter, který je v 
majetku a.s. Tabák; v něm je umístěno 
jejich muzeum, kde jsme mohli obdivovat 
krásné nástěnné malby.  Jako další, jsme 
navštívili kostnici. Na závěr jsme se ještě 
zastavili na empírovém zámku Kačina. I 
zde, přesto, že nejde o žádnou starobylost, 
bylo nač se dívat. Knihovna i divadlo 
zanechalo ve všech hezký dojem. A pak 
zase zpět na zasedání. Po večeři bylo 
posezení v klubu OS, kde jsme setrvali v 
družné zábavě do pozdních večerních 
hodin. Před spaním jsme se ještě vypravili 
na procházku do slavnostně osvětleného  
města. Poslední den jednání proběhl již v 
klidu. Po obědě se začali účastníci 
rozjíždět k domovu, utahaní, ale doufám že 
spokojeni.  (Bizon) 

U  t ře b o v s ký c h  s ka u tů  
Letošní kmenová porada 14. a 15. listopadu 
se konala v Moravské Třebové, probíhala 
v péči místního střediska. Požádal jsem proto 
činovníky, aby nám středisko  představili. 

(Moravská Třebová) Tradice skautingu v 
Moravské Třebové sahá až do období první 
republiky. Místní středisko bylo stejně jako 
celá skautská organizace v poválečných 
letech dvakrát obnoveno a poté opět 
zrušeno. Nicméně zejména v krátkém 
období let 1968 -70 byly vytvořeny dobré 
předpoklady, na které bylo možno při třetí 
obnově v roce 1990 navázat. 

Středisko má v současnosti 150 členů 
všech věkových kategorií registrovaných v 
šesti oddílech - dvou chlapeckých, třech  
dívčích a klubu oldskautů. Díky pochopení 
městského zastupitelstva jsme dostali k 
trvalému užívání starší neobyvatelný dům, 
který jsme si svépomocí opravili a získali 
tak pěkné prostory pro tři klubovny, dva 
sklady a kuchyňku. Velkou oporou pro 
celoroční činnost v přírodě nám je naše 
táborová základna Kvíčalka (asi 7 km jižně 
od Moravské Třebové).  

Kromě tradiční skautské činnosti oddíly 
podnikají celou řadu střediskových akcí, 
z nichž některé již mají mnohaletou tradici, 
např. soutěž ve střelbě ze vzduchovky „O 
zlatou kulku Oldy Šetrného“, soutěž pro 
mladé literáty, malíře a fotografy „Talent“, 
dětské karnevaly a další akce ke Dni dětí, 
vánoční besídky, plavání v bazénu, 
skautský ples a další. Pokud to okolnosti 
dovolují, otevíráme svoje akce také pro 
širší neskautskou veřejnost. Při pořádání 
větších akcí spolupracujeme s řadou 
místních organizací a institucí jako jsou  
např. Střední technická a institucí jako jsou 
např Střední technická škola ministerstva 
obrany,  
Kulturní služby města M.T., Dům.dětí a 
mládeže aj. Materiálně a finančně nás 



 

podporují např. místní firmy Diatext a 
Abner. 
Pravidelně se účastníme  Svojsíkova 
závodu „O totem náčelníka a stužku 

náčelní“, ve kterých naše hlídky obsazují 
přední místa v  okrese Svitavy  a získaly  
již i několik pěkných umístění v  
chrudimské oblasti. 
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Samostatný roverský program (víkendové 
akce a letní tábory OSTEN) si organizují 
naši rádci a mladší vedoucí. Přibližně rok 
působí při středisku také zatím neoficiální 
sdružení ROSA (rodinný skauting), které 
organizuje akce pro předškolní děti a 
nejmladší školáčky, zatím převážně z řad 
současných nebo bývalých členů střediska. 
Ve středisku nákladem 35 výtisků vychází 
střediskový časopis (přibližně měsíčník) 
„TŘESKAN“ (TŘEbovské SKAutské Noviny 
až se 12 stránkami formátu A4). 

Středisko se významně podílí také na 
organizování rádcovských a čekatelských 
kurzů v rámci okresu. Členové střediska se 
rovněž aktivně účastní akcí jiných 
středisek okresu, např. akce „Blízká 
setkání“ pro R&R, hudební soutěže 
„Balvan“ aj. 
Stejně jako celé hnutí stojíme před celou 
řadou problémů, jako například stabilizace 
členské základny, získání a udržení většího 
počtu mladých vůdců a vůdkyň, tvorba 
přitažlivého pestrého programu (který 
obstojí v silné konkurenci ostatních 
organizací a přitom vychází z nejlepších 
skautských metod a ideálů), obnova a 
modernizace materiálního vybavení, 
zabezpečení prostředků na činnost 
střediska atd.  Úkolů je mnoho a to, zda a 
jak se s nimi vypořádáme, zaleží nejvíce na 
nás samých.                
(Jessie) 
 

ZPRÁVY ZE ZÁPADO ČESKÉ ŽUPY 
Rodinné táboření 

Letos jsme poprvé uskutečnili OS dva 
krátké župní letní rodinné tábory. V květnu 
v Pístově u Tachova, v létě ve Spáleném 
Poříčí. Obě akce umožnily táboření celým 
skautským rodinám a zbyl i čas na 
rozpravy o aktuálních skautských otázkách 
i na navázání nových skautských 
přátelství.  



 

Skauti na Šumavě 
Vzdělávací týdenní seminář 
západočeských župních činovníků OS 
proběhl na přelomu září a října t.r. v Srní 
na Šumavě v rámci Zelené sedmy. 
Devatenáct účastníků absolvovalo kurz pro 
skautské průvodce Šumavou, zúčastnili se 
práce v lese a seznámili se se současným 
ekologickým stavem Chráněné krajinné 
oblasti, „Národní 
 parku Šumava“.   

Seminář archivářů a historiků 
K 80. výročí vzniku kmene OS v příštím 
roce uspořádal poradní sbor Západočeské 
župy 27. listopadu seminář archivářů a 
historiků pro okresní historiky OS v 
archivu města Plzně.  

Pomoc postiženým letními povodněmi 
� Středisko Spálené Poříčí (okres Plzeň-

jih) se staralo spolu s městským úřadem 
a místní školou po celých 14 dní o 20 
dětí a 4 dospělé členy doprovodu.  

� Středisko Rokycany uspořádalo spolu s 
Městským úřadem a Českým červeným 
křížem pro 19 dětí z Krnova výlet na 
Žďár se hrou „hledání pokladu“ a 
táborovým ohněm na závěr jejich 
pobytu. 

           (Bizon)  
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Z ČINNOSTI PRAŽSKÝCH KLUB Ů 
Pražské kluby OS, které vykazují svou  
pravidelnou činnost, pořádají od dvou do 
deseti schůzek a dvě až čtyři jednodenní 
výpravy ročně. Většina  klubů mívá ještě  
další specifickou činnost.  

Z OBVODU PRAHA 2 
Na obvodu pracuje 7 klubů OS: 
� 46. klub, středisko Psohlavci: vícedenní 
výpravy na Jeseníky s exkurzí do 
elektrárny Dlouhé Stráně, pravidelný letní 
pobyt v místech táborů, pomoc na 
úpravách areálu Prknovka.  
� 101. klub OS, středisko Maják: účast při 
organizování návštěvy papeže, průvodu a 
kavárny na Fénixu, účast na společenském 
večeru obvodu, pomoc na úpravách areálu 
Prknovka. 
� 38  klub OS, stř. Ječná: hospodářská 
pomoc ve středisku a oddílech pomoc při 
přípravě táborů a akcí R+R, vedení stř. 
archivu. 
� 100. OS, středisko Atahokan: každý 
týden plavání v bazénu, pomoc oddílům, 
návštěvy táborů, houbařský zájezd do 
Sepekova, návštěva hrobu ABS. 
� 504. klub OS, středisko Polaris: příprava 
ELŠ, tábor pro nečleny Junáka, podíl na 
činnosti Roverského klubu. 
� 31. klub OS, stř. Lux: pomoc ve 
středisku a oddílech.  
� 514. klub OS, stř. Maják: zabývají se 
historií skautingu zejména v oblasti svého 
obvodu. 

Z OBVODU PRAHY 8 
� 513. klub OS přístav VS: pořádání 
výprav a jízd na lodích, spolupráce s 
invalidy, pomoc přístavu při získání 
loděnice na Libeňském ostrově v restituci.  
� 24. klub OS, stř. Sever: společné kulturní 
akce a víkendové výpravy.  

� 1. klub OS Přátelé Vatry, stř. Vatra: účast 
na pochodu Fénix, letní osmidenní pobyt 
na Třeboňsku (15 členů), účast a 
organizování cíle plavby po Rokytce, 
vydávání občasníku Totem, vedení 
klubové kroniky, pomoc při navrácení 
srubu Vatra a 6 brigád na úpravě objektů a 
pozemku.    
� 501. klub OS, středisko Radost: návštěva 
VII. semináře, návštěva letního tábora, 
organizace setkání oldskautů a skautek z 
let 1946 až 1951. 

ZPRÁVY ZE VÝCHODO ČESKÉ 
ŽUPY 
Ve dnech 29. až 31. srpna se uskutečnilo 
výjezdní zasedání okresních zpravodajů 
Východočeského kraje na Čiháku v 
Orlických horách. Na programu bylo 
předání situačních zpráv z jednotlivých 
okresů, zajímavosti a nové informace ze 
zasedání NOS v Kuklenách, návrh nového 
postupu,   seznámení s novelou navrhování 
skautských vyznamenání, informace o 
práci zahraničních gild, o přípravě 
kmenové porady a návrhy možných 
kandidátů do náčelnictva. Součástí 
programu byla sobotní výprava do Králík, 
spojená s prohlídkou zdejšího kláštera.  V 
neděli jsme všichni podnikli procházku na 
Zemskou bránu, Orlickou chatu a 
Pašeráckou lávku. Večerní posezení byla 
věnována zpěvu při kytaře, vyprávění o 
letošním táboře hradeckých oldskautů v 
Pařezské Lhotě, doplněné o fotografie a 
diapozitivy. V neděli po obědě setkání 
skončilo, všichni účastníci se těší na příští.
              (Bibi)  
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Schůzka po letech 
Členové bývalého 22. odd. v Budějovicích 
se sešli po půl století. Oddíl vznikl v roce 
1945. Svůj prvý tábor uskutečnil v témže  
roce u rybníka poblíž  Vrábče pod 
německými stany a za asistence US Army, 
která byla na demarkační čáře u Křemže. 
Další rok jsme tábořili na Vltavě u 
Litoradlic poblíž Týna n.Vltavou. V tom 
roce pozval velitel naší oblasti br. J. 
Krčmář 100 francouzských skautů, které si  
naše oddíly rozdělily mezi sebe. V roce 
1947 jsme naopak my byli pozváni do 
Francie. Náš oddíl byl hostem pařížského 
oddílu a s ním a dalšími belgickými skauty 
jsme tábořili na ostrově Il de Oléron. 
Protože se v tom roce konalo v Moisson u 
Paříže Jamboree navštívili jsme i toto 
světové setkání skautů. Rok 1948 
znamenal konec našich cest  současně s  
ukončením  činnosti Junáka.  
V roce 1993 se konalo setkání bývalé 
česko-budějovické „Dvojky“ po 54 letech 
od posledního tábora pod Větrovskou 
skálou na Lužnici, které svolal bývalý 
vůdce br. K. Tausch - Mína, toho času 
žijící v Langenu v Německu. Na setkání 
jsme získali adresy dalších dvou účastníků, 
kteří s námi byli ve Francii a nyní žijí v 
Belgii a Kanadě. To byl impuls pro 
obnovení zprvu písemného a později i 
osobního styku s nimi, který nakonec 
vyústil v nápad se sejít. Sešlo se nás 
jedenáct z patnácti, přijel i br. Ruda 
Stejskal z Kanady. Velmi pozorným 
hostitelem byl jeden z nás, br. J. Šeba. 
Prožili jsme spolu celé dva dny v 
Dobrkovicích, hostitel pro nás uspořádal i 
táborový oheň na své zahradě, při němž 
jsme  poseděli až do ranních hodin. Zprávu 
o našem setkání přinesl v pondělí 22. 9. i 
Český rozhlas Č. Budějovice ve své relaci  
„Fontána“. Podařilo se nám jej natočit. 

Naše vlajka se bohužel nezachovala; 
náhradou nám přivezl br. Stejskal originál 
indiánské vlajky z Kanady, přijali jsme ji 
za svou. Těšíme se na další shledání; 
doufejme, že bude dříve než po další 
padesátce. (Detail) 

V horách Slovinska 
Oldskauti střediska Parkán z Polné se 
vydali na přelomu června a srpna za 
krásami slovinských hor. Vyrazili jsme 
přes hraniční přechod v Hatích po trase 
Melk, Mariazell a Klagenfurt a ještě v noci 
jsme projeli celnicí v Tarviziu. Naše prvé 
kroky vedly na vojenský hřbitov pod 
Rambonem, kde jsou pochování naši 
vojáci z 1. světové války. Projeli jsme 
okolo pevnosti Kluž, avšak největším 
zážitkem byl přejezd horského sedla Vršič 
v Julských Alpách, kde se autobus do 
výšky 1611 metrů šplhal více než padesáti 
zatáčkami. Za dalších šest dní jsme projeli  
a prošli s naší průvodkyní Hankou -
 Světluškou mnohá krásná místa. 
Obdivovali jsme štíty Triglavu, koupali se 
v průzračných vodách jezer Bohinj a Bled, 
podnikli několik túr přiměřených našemu 
oldskautskému věku, navštívili tábor 
katolických skautů  „KVAJDEJ ´97“ u 
řeky Bohiňky, prošli překrásnou soutěskou 
na Vintgár a od kostelíka sv. Kateřiny  
obdivovali krásné panoráma okolních hor. 
Zastavili jsme se na obřím skokanském 
můstku v Planici, kde je na tabuli vítězů i 
jméno našeho skokana Jiřího Rašky. 
Obdivovali velkolepost vodopádů 
vyšplhali se krkolomnou cestou k prameni 
řeky Sávy. A prošli a navštívili ještě 
mnoho dalších míst. Poslední den našeho 
pobytu jsme si vyšlápli vysoký kopec, na 
jehož vrcholu stojí poutní kostel sv. Jošta, 
abychom se pohledem na blízká i vzdálená 
pohoří rozloučili s krajem a městem Kranj, 
ve kterém jsme po pět dnů žili. Naše 



 

zpáteční cesta vedla přes Kamnišské Alpy, 
Lublaň,
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do Velenje, na „Zlet tábornikov Slovenije“, 
kde nás přátelsky přijali náčelník 
slovinských tábornikov - skautů Milko 
Okorn a Náčelník „Zleta“ Tom de Costa. 
Po pohoštění v obřím stanu jsme si v 
doprovodu obou náčelníků prohlédli celý 
areál. Návštěvu jsme zakončili koupáním v 
krásném jezeře, kde měli své přístaviště i 
vodní skauti. Osvěženi na těle i na duchu 
jsme se vydali k rakouským hranicím. 
Příjemná byla i procházka nočním Grazem. 
Po několika hodinách jsme byli opět doma. 
Na tomto zájezdu se sešli skauti z různých 
míst naší vlasti. Zůstávají nejen 
vzpomínky, ale i naděje, že se opět 
sejdeme na některém příštím zájezdě.                     
(Lu) 
 
151. klub OS Česká Lípa 
V říjnu zorganizoval náš klub schůzku 
věnovanou vzpomínce na světové 
jamboree ve Francii v roce 1947. Přišli na 
ni tři účastníci zblízka i zdáli: bratři 
Špinler, vůdce ORJ v Děčíně, Pavlán - Pes, 
místonáčelník kmene OS, Straka - Rak. 
Bratři Šašek - Bobr a Charvát - Stopař z 
vedení klubu schůzku velmi pečlivě 
připravili.  Sešlo se na 40 účastníků, a tak 
bylo nutné z klubovny přemístit část 
zařízení, abychom se nemuseli tísnit. 
Pozvání přijali i zástupci Městského úřadu.  
V klubovně byla uspořádána výstavka 
fotografií, odznaků a dokumentů z této 
dávné akce. Atmosféru té události 
pomohlo účastníkům přiblížit promítání 
sestřiženého dokumentárního filmu z 
jamboree. Vyprávění br. Špinlera, věcně 
doplňované ostatními účastníky přítomné 
plně zaujalo. 
Po třetí obnově skautingu z 
komunistického potlačení se účastníci 
jamboree 1947 shromáždili v Hradci 
Králové a později se vypravili na místa, 

která navštívili v roce 1947.  V Normandii 
právě probíhaly oslavy největší vojenské 
operace druhé světové války, vylodění 
spojenců. Bratr Pes odtud přinesl 
českolipským oldskautům zvláštní 
suvenýr, hrst písku z mořského pobřeží, na 
kterém stanuly nohy českých skautů.  
Ještě jedna vzpomínka. Tehdy se ve 
Francii proslavila kapela hradeckých 
skautů. Existuje dodnes, i když v trochu 
jiném složení. Letos v létě ji bylo vidět, ale 
hlavně slyšet, v průvodu skautů při Fénixu.  
Vzpomínky sice patří k životu, ale nelze žít 
pouze z nich. Na evropské jamboree v 
Nizozemí se vypravili mladí skauti z 
Mimoně a Nového Boru a na pozdější 
světové zase českolipští oldskauti spolu s 
libereckými. Oldskauti již nevedou oddíly, 
ale i dnes se svými zkušenostmi podílejí na 
současném skautském hnutí.    (Sir) 
 
Clan Hiawatha oslavil 60 let trvání 
V sobotu 14. června 1997 se na chalupě br. 

Anemikiho, sešli 
členové Clanu 
Hiawatha a klubu 
OS, aby si 
zavzpomínali na 
dobu svého 
skautského mládí 
a výročí založení 
clanu. Při této 

slavnostní příležitosti předal br. Ajagu 
Hiawaťanům zlaté diplomy za zásluhu o 
udržení tradic C-H a činnost klubu OS, 
které navrhl br. Pluto a připravil 
br. Apukva. V září pak upevnil vůdce 
2. střediska Clan Hiawatha do skály proti 
kamenu Hiawathy u řeky Skalice pamětní 
desku k 60. výročí založení C-H. A tak 5. 
října odpoledne se sešli členové C-H, 
klubu OS, členové střediska a hosté u této 
skály k  ojedinělému slavnostnímu 

 



 

odhalení desky. Poté přednesla sestra 
Vrabčák „Píseň o Hiawathovi,  br. Zmatlík, 

obdržel“ zlatý diplom clanu a všichni 
přítomní pamětní list.
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Všichni přítomní projevili radost z toho, že 
jsme po 17. listopadu 1989 oživili tradice C -
H, navštívili místa našeho mládí a dožili se 
60. výročí založení Clanu Hiawatha.    (Apk) 

Výprava za poznáním a hudbou 
(55. klub OS Rokycany) Letošní září bylo 
pro  náš klub pěkné nejen počasím. Povedly 
se nám hned dva pěkné zájezdy autobusem 
pro členy a příznivce rokycanského klubu 
OS.  
První byl netradiční, neboť hlavním cílem 
byla návštěva závěrečného koncertu 
hudebního festivalu Kladrubské léto prvou 
sobotu v září. Aby to nebyla výprava pouze 
za hudebním zážitkem, věnovali jsme 
dopoledne prohlídce Konstantinových Lázní 
a vyhlídce z blízkého hradu Krasíkov. V 
kladrubském areálu ještě před koncertem se 
nám podařilo absolvovat prohlídku části 
klášterních prostor, vlastního chrámu včetně 
sakristie a nově otevřené knihovny bývalého 
majitele  Windischgratze.  
Krásným závěrem zájezdu byl koncert 
symfonického orchestru z Mariánských 
Lázní se sólistou Milanem Bőrgrem. 
Program uspokojil všechny bez rozdílu 
vztahu k vážné hudbě. Předehra k opeře 
Libuše a Dvořákova symfonie č. 9 
Novosvětská naladily svátečně všechny 
přítomné. V krásném komorním podání pak 
zaznělo pět vybraných biblických písní 
téhož skladatele. Jako organizátora mě moc 
potěšilo, že skauti mají rádi nejen přírodu, 
ale i prožitky krásné hudby.   

Ve druhé polovině září jsme si vyjeli na 
zámky a hory. Hlavní cílem byl zámek 
Krásný Dvůr u Kadaně a zámek Klášterec 
nad Ohří. Indiánské léto, jak se nám 
potvrdilo, je velmi vhodné i pro návštěvy 
zámků. Celá naše výprava byla při 
prohlídkách prakticky sama, průvodci si 
vážili našeho zájmu a my jejich pěkného 

výkladu. Expozice upoutaly všechny, i když 
souborná výstava porcelánu v Klášterci 
přece jen více ženy. Součástí návštěvy obou 
zámků byla též prohlídka překrásných parků 
s množstvím zajímavých a starých dřevin a v 
parku Krásného Dvora i několika stavbami 
účelně rozmístěnými v areálu (Goethův 
pavilon, čínský pavilon, rozhledna ad.). Pro 
zpestření zájezdu byla vložena do programu 
i letmá prohlídka náměstí v Kadani a 
lázeňského Jáchymova. Dosti otřesným 
zážitkem byl pohled na zničené lesy v 
náhorní planině z Měděnce přes Boží Dar do 
Jáchymova. Plánovaná zastávka v Božím 
Daru se nekonala, přes asijské stánky nebylo 
vidět jedinou místní zajímavost.  Konec roku 
náš klub uzavře již tradiční návštěvou 
Chamu a Waldmőnchenu, spojenou se 
zimním koupání v místním centru vodní 
zábavy.          
(Granát) 

548. klub OS ze stř. Mawadani 

„A Zličané pod hrad vběhnouce: zkouříme, 
zkouříme!“ volali. Tak kronikář vysvětlil 
poněkud naivně původ jména Kouřim. 

Když náš klub v únoru uspořádal k miléniu 
sv. Vojtěcha přednášku o počátcích českého 
státu, netušili jsme, že se nám podaří 
výpravu do starobylé Kouřimi zorganizovat. 
Vzácný náš host, archeolog Dr. Miloš Šolle 
splnil svůj slib, že nás provede po muzeu a 
hradišti, o kterém se jako o významném 
středisku kmene Zličanů, jak zmiňuje 
Kosmova kronika. A tak za deštivého rána v 
polovině října jsme vyrazili dvěma 
nacpanými auty. Po dramatické průjezdu 
přeplněnou Prahou    jsme přes Český Brod 
šťastně přistáli před Kouřímským muzeem. 
Radovali jsme se, že přestalo pršet, jen Cato 
byl smutný, jeho zbrusu nové auto mu škrábl 
nějaký náklaďák. Dr. Šolle v minulosti 



 

vedl archeologický průzkum obrovského 
hradiště nad dnešní Kouřimí, takže jeho 
výklad byl opravdu zasvěcený. Při 
hodinové obchůzce hradiště na kultovním 
místě vedle vyschlého jezírka Libuše, se 
zelenala kukuřice a hlavní brána odkrytá, 
byla úplně zarostlá keři 
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a stromovím.  V muzeu jsme viděli co vše 
bylo 1000 let ukryto pod zemí a co nám 
nyní podává zprávu o životě naších 
předků, vyspělosti řemesel, zápasech o 
moc při formování českého státu.  Hradiště 
zaniklo koncem 10. století následkem 
přemyslovské expanze. Mimo tohoto 
střediska posléze budovali Přemyslovci i 
nové město. Bylo to 
pěkné a poučné; Příště se vypravíme na 
Libici, kde stávala tvrz  Slavníkovců a kde 
se narodil sv. Vojtěch, nebo na Levý 
Hradec. Kdyby se k nám chtěl některý klub 
připojit, postačí vzkázat přes redakci 
Kmenových novin OS.         (Jiřina) 

Tradi ční setkání 
(Novosedly) Skautská základna skautů ve 
Strakonicích se stala začátkem září opět 
místem setkání oldskautů. Na pozvání 176 
klubu OS ze Strakonic, se již podruhé 
zúčastnili oldskauti ze Spáleného Poříčí. 
Oba naše kluby již několik let poutá velmi 
pevné přátelství. Rádi se navštěvujeme a 
tak jsme i tentokrát s radostí přijali pozvání 
na tento velký sraz Jihočeské župy. A sešlo 
se nás tam více než padesát, ze Strakonic, 
Tábora, Bechyně, Blatné, Volyně, Českých 
Budějovic a Spáleného Poříčí. Počasí bylo 
krásné, sluníčko pálilo až moc. Strakoničtí 
vynaložili jako vždy velmi mnoho úsilí na 
přípravu této akce, a také to bylo všude 
vidět. Po vztyčení vlajky přišly na řadu 
další různé soutěže. Nejvíce zaujala 
kombinovaná soutěž s tzv. kostkovrhem. 
Postupně musely klubové hlídky uvázat 
zkracovačku na silném lanu, vhodit míčky 
do úst a očí panáka, úspěšně hodit šipky na 
terč a kroužky na šibeničku a cepem 
odpálit vyhozemý míček, soutěž uzavíralo 
střílení kostkovrhem. Z mnoha hlídek jako 
první vyšla strakonická, druhá byla 
poříčská. Ve střelbě z kuše a ve znalostech 
skautské  historie získala prvenství opět 

poříčská hlídka. Při příchodu všichni 
účastníci obdrželi dřevěné malované nebo 
vypalované medailónky se strakonickým 
hradem. U táborového ohně rozdali všem 
zase poříčtí perníková srdce, kožené 
vyšívané taštičky a další suvenýry našeho 
dívčího tábora Stříbrný šíp. Táborští 
věnovali překrásné vyšívané obrázky s lilií 
a naučili nás velmi pěkný text na starou 
skotskou píseň „Tak dávno již“.  Ještě je 
nutné zmínit se o výborném obědě a 
napečených dobrotách. Odpolední 
táborový oheň navštívil starosta Novosedel 
Stanislav Talián, a měl k nám pěknou řeč.  
Po ohni se ještě besedovalo a opékaly 
buřty. Čas neúprosně uběhl a bylo nutno se 
vrátit, všem se nám moc špatně odcházelo. 
        
(Fajnofka) 
 

O pomoci postiženým povodní 
Během srpna navázal 139. klub OS Tábor 
písemný styk s br. J. Raškou, který je 
uveden v adresáři zpravodajů OS za 
Přerov. Požádali jsme o adresu buď 
starších manželů nebo rodiny s dětmi 
postižených povodní. Obdrželi jsme adresu  
sestry Kopečkové a bratra Cigánka, kterým 
voda vyplavila byty. Oba jsou dlouholetí 
skauti a členové klubu OS. Nabídli jsme 
jim materiální pomoc, sestra Kopečková 
odmítla, protože se jí podařilo kromě 
nábytku většinu věcí zachránit. Br. 
Cigánek si z naší nabídky vybral. 
Překvapilo nás, že o věci jako ledničky, 
pračky, televize, koberce a záclony neměla 
zájem ani Charita. Cestu do Přerova 
uhradila ORJ Tábor. Ještě jsme domluvili, 
že děvčata z  2. stř. Tábor zašlou 
přerovským světluškám hračky, knížky, 
sešity, pastelky, zápisníky jako akci Děti 
dětem.                 (Hanka) 
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�Z další činnosti 139. klubu OS Tábor  
�  Jak jsme již psali, náš předseda ORJ br. 
J. Šimkek - Johny, obdržel ke svému 
jubileu cenu města Tábora.  Chtěli bychom 
mu  poděkovat za to, že částku 15 000 Kč 
spojenou s cenou věnoval celou skautské 
pokladně. 

�  Přes dvacet členů klubu OS se sešlo  v 
táborském gymnáziu, aby si prohlédli 
novou přístavbu školy. Zde také shlédli 
nahrávku o záplavách v Přerově, kam 
směřuje naše pomoc.   

� Členové klubu navštívili v Ml. Vožici 
výstavu obrazů a grafiky svého bývalého a 
již zesnulého člena br. Standy 
Hlinovského. Jeho kresby provázely od 
počátku kroniku našeho klubu. Vytvořil 
více než sto ex libris, z toho i několik 
skautských.  

� Více než dvacet členů klubu využilo 
možnosti prohlídky přístavby táborského 
gymnázia. Zde mimo jiné shlédli na jeho 
audiuvizuálním zařízení i videokazety ze 
záplav na Přerovsku, kam směřuje naše 
materiální pomoc, a snímek z  týdenního 
pobytu našich skautů na FENIXU. 

� V rámci sociálně prospěšné akce „Cihla 
pro Moravu“ podpořil klub svou účastí 
malý adventní koncert pořádaný 9. dívčím 
oddílem Modřinky. Celkový výnos byl 
skoro 1500 cihel. 

� Do skautského archivu získal klub z 
pozůstalosti medaili z tábora slovanských 
skautů z roku 1931 i s průvodním dopisem 
o jejím udělení, skautskou slibovou lilii 
uprostřed se lvem, klobouk zakladatele 
táborského skautingu br. E. Chalupného a 
pamětní razítko.  

� Pro otvírané malé táborské SIC připravil 
náš výtvarník Eda Pelikán a kronikářka 

klubu s. Hanka Jančíková propagační 
tabuli o činnosti klubu OS. 

� 13. prosince na sv. Lucii se konalo 
tradiční setkání klubů OS z Tábora, 
Strakonic a dva kluby z Bechyně. Oběd 
uvařil osvědčený šéfkuchař br. L. Novotný, 
malé dárečky předala nefalšovaná Lucie.  
Na adventní koncetr bylo vybráno 1500 
Kč.  

� Ve výkladní skříni jedné táborské 
lékarny vystavuje náš klub již po šesté 
Světlíkův betlém.    

� 29. prosince jsme oslavili společně 
konec roku za zpěvu tradič písní uprostřed 
přírody ve skautském srubu v Sezimově 
Ústí. 

� Na leden připravujeme druhý ročník 
uzlovací soutěže pro všechny táborské 
oddíly. Pomáhá více jak polovina všech 
členů klubu - od rozhodčích po 
zapisovatele až po obsluhu při vaření čaje. 
       (Hanka) 
  
�  Z činnosti kubu OS V Kuklenách  
� Z iniciativy členů „Klubu účastníků 
Jamboree France 1947“ se uskutečnílo v 
srpnu setkání účastníků padesáti letech. 
Sjelo se více jak 50 starých skautů, kteří 
reprezentovali naši vlast ve Francii.  Je to 
již druhé setkání (prvé  1993). I tentokrát 
vytvořilo středisko v Kuklenách optimální  
podmínky. Hymnou a minutou ticha k 
uctění památky zesnulých bylo setkání 
zahájeno. Na programu byl autentický 
koloběh vzpomínek, čtení z deníků, 
prohlížení archivních fotografií. K tomu 
všemu vyhrávala hradecká Junácká kapela 
(rovněž účastník tohoto jamboree) pod 
vedením svého kapelníka Josefa Bráta. O 
občerstvení se postaraly oldskautky 
místího střediska. A tak bylo o dobrou 



 

pohodu postaráno. Setkání skončilo, 
účastníci si však slíbili, že se sejdou v 

příštím tisíciletí v roce 2000 a opět v 
Kuklenách.   
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� O Koreji a Jamboree Soraksán 1991 
Besedu na toto téma připravil klub OS ve 
spolupráci s klubem „Jamboree 1947“ v 
listopadu t.r. Naplněný sál Jubilejní 
Svojsíkovy klubovny v Kuklenách byl 
dokladem o zájem junácké veřejnosti o tyto 
poznávací pořady. Přednášku 
doprovázenou barevnými diapozitivy vedl 
br. Dr. Vladimír Pucek, člen klubu 
Jambore 1947, přímý účastník a dlouholetý 
znalec života v Koreji. Přednáška měla 
velký ohlas a klub OS připravuje v 
zimních měsících další vypávění, tentokrát 
br. RNDr. Petra Rybáře o Kanadě. 

�  Památka zesnulých  
Tak jako každý rok se dne 31. října. se 
poklonili členové 632. klubu OS -  
Kukleny, památce zesnulých. Na místních 
hřbitovech navštívili hroby sedmi 
zesnulých bratří a uctili jejich památku 
položením květin, zapálením svíček a 
vzpomínkou na společný život va znamení 
lilie.        (Krýša) 

� Jedny skautské Vánoce 

� Klub OS a středisko „Parkán“ Polná 
spolu s ČČK uspořádalo  předvánoční 
sbírku na povodní postiženou obec Široká 
Niva. U vánočního stromu bylo ve 
skautské pokladničce vybráno 5470 Kč a 
společně pak byla částka 11000 Kč 
věnována obyvatelům této obce.  

� Další skautskou akcí bylo přivezení 
betlémského světla. Předávání u vánočního 
stromu a v předsíni kostela a pak roznášení 
se zpěvem koled s hudebním doprovodem  
se ujali mladí - sestra a bratři ze střediska. 
Mnohým svou návštěvou, zpíváním a 
předáním betlémského světla udělali asi 
velkou radost; jejich rozechvělé děkování  

toho bylo důkazem. K večeru na zakončení 
zazněly z věže kostela na všechny světové 
starany vánoční koledy. 

� Dva členové klubu se s vlastnoručně 
vyrobenými betlémy,  loutkovým a 
perníkovým, zúčastnili výstavy betlémů., 
která byla hojně navštívena a velmi 
příznivě hodnocena.    
  (Lu a Kim)  

Příjemný novoroční vejšlap 
Na tradiční novoroční pochod oldskautů z 
35. střediska Jaroslava Rady z Prahy 10 
byli pozvání všichni, kteří považují za 
dobré provětrat si na Nový rok tělo i 
ducha. Sešlo se celkem třicet účastníků, 
nejmladší světlušce bylo asi šest let, 
nestorovi setkání, Mackovi bylo o 
osmdesát let více. Poprvé se účastnila i 
tříčlenná „hlídka“ z 1. klubu OS Přátelé 
Vatry. Byl krásný novoroční den, mírně 
mrzlo. Naše pouť vedla od nádraží 
Veleslavín, kolem libockého rybníka, 
obory Hvězda a zakončena byla u mohyly 
na Bílé hoře. Celá trasa by se dala projít za 
hodinku, nám však trvala téměř čtyři. 
Vystihuje to výbornou pohodu, která po 
cestě vládla. Nespěchalo se, každý si chtěl 
s každým promluvit, zavzpomínat, poznat 
se s druhými, prohlédnout si 
pamětihodnosti. Cestou jsme fotografovali, 
soutěžili, prolezli pískovcovou jeskyni a na 
paměť hrdinných Moravanů zapálili u 
mohyly svíčku. Při soutěži vrhu vinným 
kořenem na cíl ze vzdálenosti deseti metrů, 
ohromil účastníky Logan z Pětatřicítky tím, 
že se minul cíle asi o dvacet metrů. Při 
každém zastavení se podávalo občerstvení 
z vánočního pečiva a křížal. Objevily se i 
vydatnější housky se salámem a nápoje. 
Rozcházeli jsme se na konečné stanici 



 

tramvaje Bílá Hora s přáním všeho 
dobrého a pocitem hezky prožitého 

setkání.  (Pepia) 

 
 



 

 

 14  M e z i n á r o d n í  s t y k y   
 

 

Seminář vedoucích skautských gild 
(Tullnerbach - Brno) Na základě pozvání 
rakouských gild a se souhlasem NOS br. 
Ing. Z. Kolečkář a P. Mlynář z 13. klubu 
OS Brno reprezentovali kmen OS na 
semináři vedoucích rakouských skautských 
Gild 11. a 12. října v Tullnerbachu 
nazvaný „Forum der Gildmeister“. 
Každoročně konaný seminář je povinný 
pro všechny vedoucí gild. Účastnilo se jej 
48 Rakušanů, dva hosté ze Slovenska a dva 
naši delegáti.K 90. Výročí založení 
světového skautingu byla uspořádaná 
soutěž šesti namátkově vytvořených 
skupin. Úkolem bylo upravit chyby ve 
třístránkovém článku o historii skautingu. 
Z 19 úmyslných chyb „odhalili“ účastníci 
84 až 168 procent chyb.  

Program byl věnován vyhodnocení 
způsobů trávení volného času lidí 
v Rakousku, tomu jak lze získávat nové 
členy do gild, shlédnutí videozáznamu ze 
skautské slavnosti k 91. výročí  světového 
skautingu ve Vídni a metodám pomoci 
starým a opuštěným lidem. Významným 
tématem setkání byla přednáška o projektu 
a činností gild ve vztahu k jejich kvalitě, 
času a financování. Jako příklady byly 
uvedeny výstavba objektu a organizace 
významného jubilea gildy. Obě možnosti 
byly prakticky procvičeny a výsledky 
následně předvedeny účastníkům. Do 
programu byl také zahrnut nácvik melodie 
„Píseň pro ISGF“ a její předvedení 
čtyřčlennou skupinou, ve které byl i br. 
Kolečkář. Úkolem pléna bylo vybrat jeden 
za dvou předložených německých 
překladů. Součástí programu byl pěkný 
společenský večer a skautská ekumenická 
bohoslužba. Od organizátorů obdrželi 
všichni účastníci písemné materiály 
přednášek. Při večerních rozpravách uvítali 

organizátoři, že z naší strany vidí nové 
tváře. Z jiných zemí totiž jezdí stále stejní   
zástupci, a proto je již nezvou. Rozpravy 
měly velmi široký rejstřík témat, od 
možností táboření přes problematiku 
krojovou, sběratelskou, až po výměnu 
zkušeností z činnosti gild. Závěrem mohu 
potvrdit slova br. M.Moravce - Kudly, 
který se zúčastnil semináře 1996 a ve své 
informaci uvedl, že je třeba zúčastňovat se 
akcí gild, abychom mohli jimi získané 
zkušenosti přenášet do našeho prostředí. 
Bohužel jejich možnosti se zatím s našimi 
nedají srovnávat.         (Kolečkář) 

�   Z mezinárodní činnosti klubu OS 
Oslav 50. výročí založení Gildy Grőn Gold 
v Linci v Rakousku se zúčastnili také 4 
zástupci 632. klubu Kukleny, který má od 
roku 1993 „Twining“ s touto gildou. 
Oslavy se konaly na středověkém hradě 
Wildberg ve dnech 25. a 26. října a měly 
slavnostní ráz; přítomno bylo více jak 100 
osob. V bohatém kulturním programu byla 
přednesena také zdravice našeho klubu a 
předán dar klubu. Program vyvrcholil 2. 
den pobožností v historickém kostele sv. 
Michala v Linci.  Setkání bylo zakončeno 
společným obědem, na kterém byla gildě 
tlumočena pozvánka našeho klubu k 
návštěvě Hradce Králové  v příštím roce. 
                 (Krýša) 
Časopis Neuigkeiten főr die Subregion  
„Zentraleuropa“  vydávaný v Rakousku 
ve svém prosincovém čísle zveřejnil 
několik článečků o setkání jihočeských 
oldskautů, o seznámení s hymnou ISGF na 
kmenové poradě oldskautů v Moravské 
Třebové a o charitativní pomoci  skautek 
ze Spáleného Poříčí  na konto boje proti 
lepře. Poslední titulek se týkal představení 
loga kmenových novin OS. Autorkou 



 

těchto článků je zahraniční zpravodajka 
ses. Jana Skácelová. 



 

 
�  L e t o p i s y   15  

Lágr v Moravské Třebové  
Poslední kmenová porada byla 
uspořádána na základě návrhu  žup. 
zpravodaje OS br. Jaroslava Chládka - 
Cardy v areálu vojenské školy v Moravské 
Třebové.  Při zahájení poradu navštívil 
velitel  této školy plukovník Ing.  Vladimír 
Veselý, aby nás mimo jiné seznámil s 
historií areálu.  
Na počátku tohoto století měla Moravská 
Třebová více než 90 procent německého  
obyvatelstva, zbytek byli Češi. V roce 
1914 na pokraji města vznikl barákový 
tábor určený jako lazaret rakouské armády. 
Od roku 1917 zde našlo útočiště několik 
set uprchlíků z Haliče. Po válce byl 
uprchlický tábor zrušen a vznikla  zde 
mimo jiné dětská feriální kolonie a útulek 
pro válečné invalidy. V roce 1921 zde bylo 
zřízeno gymnázium  pro děti  běženců z 
území Ruska, kteří po revoluci uprchli přes 
Krym. Spolu s gymnáziem zde byla 
kolonie válečných invalidů, slepců a 
repatriační stanice.  V roce 1935 zde bylo v 
rámci eliminace německého nacionalismu 
zřízeno Státní vojenské reálné reformované 
gymnázium, které neužívalo vojenskou 
symboliku, ale vlastní znak stylizovaný z 
meče a dvou lilií. Ukončení školy bylo 
vynuceno v roce 1938 v souvislosti s 
vyčleněním území  do tzv. Sudet k 
Německé říši. Přes krátkou dobu trvání 
gymnázia prošlo jeho učebnami přes 700 
chovanců, z nichž  se mnozí účinně 
zapojili do domácího i zahraničního 
odboje. Po převzetí areálu německou 
brannou mocí zde probíhal do roku 1941 
vojenský výcvik „sudetských“ Němců. Po 
jejich odchodu na východní frontu zde byl 
zřízen důstojnický zajatecký tábor, ve 
kterém bylo postupně umístěno několik 
tisíc zajatých Francouzů, Jugoslávců a 

Angličanů. Tábor měl výjimečně příznivý 
režim - za celou dobu 

jeho trvání zemřeli pouze tři Francouzi. V 
roce 1945 zde bylo zřízeno velitelství 
1. tankového sboru, v jehož držení byly 
zástavy Čs. obrněné brigády v Anglii a 
1. čs. samostatné brigády v SSSR. V roce 
1949 zde byla zřízena Vojenská škola Jana 
Žižky z Trocnova. V roce 1969 byla škola 
přejmenována na Vojenské gymnázium 
Jana Žižky. V roce 1996 došlo k významné 
změně v zaměření školy. V současné době 
je v areálu umístěna Odborná škola 
vojenské policie a Střední technická škola 
Ministerstva obrany, která se vrátila k 
původní symbolice a svým čestným 
názvem „Škola čs. obce legionářské“ i k 
ideám našich Legií. Je velmi 
pravděpodobné, že vtomto zařízení bude 
uspořádán kmenový sněm v příštím roce. 
O příjemný pobyt účastníků se velmi 
pečlivě staralo místní skautské středisko v 
Moravské Třebové, za což mu patří náš 
srdečný dík. Toto středisko  představujeme 
na jiném místě v tomto čísle Kmenových 
novin OS.    
Vyprávění o Clanu Hiawatha 
Stalo se to v úterý 30. března 1937 

v Klubovně u 
Burianů 
v Příbrami. 
Tehdy se sešlo 
devět skautů 
pod vedením 
br. Fricka, aby 
založilo 
Hiawatha 
Club. Tolik 
z deníku 

br. Emana Buriana - Ajagua. O založení 
klubu se zmiňuje i br. Josef Bárta v kronice 
40. odd. RS Příbram v zápisu dne 22. 

 



 

dubna toho roku. Jelikož podmínkou přijetí 
za člena H-C bylo dostatek skautských  
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vědomostí, dovedností a zkušeností a aby 
byl vzorný skaut, bylo za členy přijato 
7 skautů různých skautských hodností, 
jejichž občanská a hiawatská jména jsou 
známa. Byli to bratři: Vašek Bedřich 
(Fricek) -Wai-Ača, Emanuel Burian -
 Ajagu, Míra Valenta - Anemiki, Karel 
Mráz - Apukva, Mirek Balík - Soan-ge-
taha, Láďa Štípl -Čibiabos, Líba Staněk -
Okohahwis. Hiawatská jména vystihovala 
charakter nositele a byla čerpána 
z Longfellowova eposu „Píseň o 
Hiawathovi“. 

Členové klubu museli odevzdávati trochu 
více výchovné a jinak užitečné práce než 
ostatní řadoví skauti. Svoji činnost 
rozvinuli nejvíce na táborech na 
Peškovně u řeky Skalice v letech 1938 a 
39. Asi půl km od tábora měli Hiawaťané 
své vlastní kultovní místo - velký plochý 
kámen v řece Skalici, který nazvali 
„kámen Hiawathy“. Na něm zapalovali 
malé slavnostní ohně, u kterých 
meditovali a pobroukávali skautské písně.  

Název Hiawatha Club byl změněn na 
Clan Hiawatha, C-H, z čehož „clan“ 
znamená rod - kmen - pevně semknuté 
společenství a Hiawatha byl legendární 
učitel a prorok Indiánů.   

Členové C-H nosili odznak clanu a 
kožené nárameníky s iniciálami C - H. 
Znak navržený Wai-Ačou byl protáhlý 
rovnostranný trojúhelník s vrcholem dole, 
rozdělený sedmi vodorovnými pruhy 
střídavě červenými a bílými, které 
symbolizují sedm zakládajících členů.  

Rok 1940 přinesl za nacistické okupace 
útlum skautské činnosti, nepřerušil však 

kontakty mezi členy C-H. Podobně tomu 
bylo za komunistického režimu. 

V listopadu 1989 se znovu obnovuje činnost 
skautského hnutím dvakrát zakázaná 
komunisty. V září 1990 se před volbami do 
střediskové rady dělí středisko na 
1. středisko Příbram, 2. středisko přijímá 
název Clan Hiawatha a je v něm založen 
klub oldskautů, jeho členové nosí na šátcích 
znak C-H upravený br. Plutem. V klubu OS 
jsou dva zakládající členové C-H bratři 
Ajagu a Apukva, kteří se snaží znovu 
navázat dobou přerušené kontakty 
s bývalými členy clanu. Z Prahy se ozval 
Anemiki, jiní ze zdravotních nebo jiných 
důvodů se neozvali. Bratr Okohahwia 
zemřel.   

Klub OS C-H rozvíjí svoji činnost od roku 
1990 pod vedením br. Ajagua. Pro posílení 
clanu a zachování tradice - počtu sedmi 
členů C-H, byli do C-H přijati noví aktivní 
členové z klubu OS, které br. Apukva 
pokřtil. Jsou to MUDr. Karel Šivara - Ossea, 
Jeho manželka Dobruše - Owíní, Václav 
Podlaha - Miša-Mokwa, MUDr. Jiřina 
Štrobachová - Wawa.  

Těchto sedm hiawaťanů se stalo jádrem 
klubu OS a v následujících letech se 
rozvinula bohatá činnost klubu. Jelikož 
zdravotní stav vůdce Ajagua omezuje jeho 
aktivní činnost, pomáhá ve vedení jeho 
zástupce Apukva, Miša i další členové. O 
všech akcích se vedou zápisy do nové 
kroniky, založené v roce 1992. Původní 
kronika clanu je zachována. Clan Hiawatha 
má i svou vlajku, kterou navrhl br. Pluto a 
provedla Wawa s dalšími členy. Vlajka byla 
v prosinci 1994 pokřtěna knězem  br. Vikim. 
V prosinci 1996 byl do C-H přijat za čestného 
člena výtvarník Vladimír Pechar - Pluto, 



 

pokřtěný na Džíbí, za kultovní zásluhu o 
C-H. A jak čas plynul, dostali jsme se  
v letošním roce k 60. výročí založení Clanu 

Hiawatha.            
(Apukva) 
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ZE SAMÝCH POČÁTK Ů KMENE 

OLDSKAUTINGU 

XIV. chlapecký oddíl vznikl v roce 1913 pod 
vedením br. Rudy Špillara a byl po celou 
první světovou válku činný. V září 1918 
opustil oddíl klubovnu užívanou společně s  
několika oddíly v Rytířské ulici v domě 
zvaném Stará Rychta, kde sídlilo také 
tehdejší ústředí Junáka a přestěhoval se do 
nově získané  klubovny v Bílkově ulici 14, 
poblíže Kozího plácku  na Starém Městě. Ta 
se stala střediskem činnosti klubu až do 
začátku 30. let. V říjnu 1918 se oddíl přihlásil 
na výzvu br. A. B. Svojsíka do služeb 
Národního výboru RČS a vykonával všechny 
povinnosti po celou dobu jeho trvání. V té 
době značná část členů oddílu dovršila 20 let 
věku a měli se, v souladu s tehdejšími 
předpisy, stát činovníky nebo z hnutí odejít.  

V den vzniku RČS - 28. října 1918 vyhlásilo 
26 starších chlapců na oddílové schůzce 
ustavení  družiny dospělých „Přátelé Vatry“. 
Zápis z této ustavující schůzky - tato charta 
bývala čtena na všech slavnostních a 
slibových  shromážděních klubu. V lednu 
1919 se oddíl registroval již jako oddíl 
starších skautů pod názvem „Přátelé Vatry“.  

Od té doby oddíl usiloval o vytvoření 
organizace pro členy, ve věku nad 20 let, 
která v té době neexistovala. Po vytvoření 
Svazu skautů RČS začali starší členové 
oddílu pracovat po večerech ve své 
klubovně, za pomoci několika čelných 
činovníků Svazu zejména s bratrem 
místonáčelníkem Janem Novákem, br. 
Čmelákem, Ing. Nesvatbou  na Řádu pro 
„Old Scouts“, tedy pro starší skauty, kteří se 
nemohli věnovati výchově mládeže 
v řadových oddílech a rádi by i nadále 
zůstali členy velkého skautského bratrstva. 
Název pro tuto novou složku byl zvolen 

„Old skauti“. Řád jejich byl schválen 
v únoru 1921 náčelnictvem  Svazu. V 
jednotném  kmenovém číslování obdržel 
klub Přátelé Vatry ke svému názvu ještě 
pořadové číslo jedna.  

Klub nepěstoval pouze svůj vlastní vnitřní 
program, působil i ve prospěch hnutí a jeho 
dobré propagace. Např. při jamboree v roce 
1922 se klub zúčastnil s plnou vervou všech 
příprav a uspořádal svou bohatou expozicí 
na skautské výstavě v Klementinu, získal si 
uznání všech návštěvníků. V roce 1923 na 
oslavu pětiletí uspořádal klub výstavku 
svých prací v klubovně, ta se těšila velké 
návštěvnosti a referáty v různých denních 
listech byly zcela příznivé. Svým nákladem 
vydal též umělecky zdařilé barevné skautské 
pohlednice, o které byl velký zájem. Byly 
proto ještě jednou vydány ve prospěch fondu 
Slovanského jamboree. 

Klub měl ohromnou šíři činnosti. Za prvých 
deset let svého působení pořádal každoročně 
v zimním období pro své členstvo skautské, 
vzdělávací i praktické kursy, které byly vždy 
plně navštěvovány a několik veřejných 
přednášek, seminářů, výstav a společensky 
úspěšných tanečních zábav. 
Za pozornost stála i „stavitelská horečka“ 
klubu. V roce 1926, po zakoupení klubové 
jolly, soustředili svou víkendovou činnost do 
osady Hiawatha a převezli ke Štěchovickým 
proudům prvou chatu. V následujícím roce 
postavili další dvě, v roce 1928 přibyly další 
tři. Osada změnila i název na Hiawatha -
Vatra. Také sportovní život na osadě se 
rozšířil o volejbalové turnaje a kanoistické 
závody. Příchod Vatráků však  ovlivnil i 
hudební život osady, zejména kytary Gufa a 
Oty Kuklíků a hlas Oldy Kováře, který se 
doslova prozpíval od táborových ohňů na 



 

scénu Národního divadla.  V roce 1929 jarní 
vody poškodily mnoho chat na Ztracence, 
mezi nimi i chatu Ládi Karla.  To vedlo k 

myšlence přenést centrum opět do města. 
Klub si nechává postavit  od slovenských 
horalů srub. Ten se stane na pár měsíců
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ukázkou vzorné klubovny ve Stromovce na 
Slovanském jamboree. Po skončení je srub 
postaven na Libeňském ostrově a sem je na 
další dvě desetiletí přenesen i bohatý život 
klubu. 

Významná byla i sportovní činnost klubu 
mimo osadu, pravidelně pořádal lyžařské a 
kanoistické závody, které vybavil klub 
pěknou putovní cenou a „čestnými 
odznaky“. Klub se účastnil pravidelně všech 
sportovních podniků Svazu Junáka i odboru 
OS, jakož i každoročně lehkoatletických 
závodů pražských OS, jímž věnoval i 
putovní cenu. 

Klub vydával také svůj vlastní měsíčník 
„Jiskra Vatry“, který byl pro svou originální 
úpravou vystavován na různých skautských 
setkáních, doma i v zahraničí. Zapůjčením 
do ciziny přišel klub o několik čísel, jejichž 
ztrátu nebylo možné nahradit. Vycházel od 
roku 1918 do 1948. 

Zanedbatelná nebyla ani cestovatelská 
posedlost členů klubu. V roce 1924 podnikl 
klub zájezd na jamboree do Dánska. V 
letech 1926 a 1927 uspořádal  úspěšně 
výpravy do Turecka a Řecka. v roce 1929 
na jamboree do Anglie. 

Nelze podrobně  vylíčit všechno, co za 
svých prvých deset let 1. klub OS Přátelé 
Vatry vykonal, ale je zřejmé z tohoto 
hrubého výčtu, že klub stál na výši své 
doby a svojí činností i ostatní ovlivnil i 
další kluby OS. Lze říci, že klub plnil 
věcně i ideově  program, který nastínil ve 
své příručce „Old Skauting“ br. Dr. J. 
Šimánek, který byl od roku 1923 čestným 
členem klubu. Počet členů se v průběhu 10 
let rozrostl  ze 26 na 45 členů.  Od roku 
1921 až do své smrti byl vůdcem klubu 
Láďa Karel. Pod jeho vedením měl klub 

velmi vyvážený program, který lze vyjádřit 
krédem „Pro klub, pro skauty, pro 
skauting“. Od vzniku Odboru OS v roce 
1921 pracovalo 6 až 7 členů klubu v 
různých funkcích jeho Výkonného výboru, 
technickém sboru, v ústřední radě i 
náčelnictvu, ale také ve vlastním sboru a 
okrsku.  Ještě jednu prioritu si může 
1. klub OS přivlastnit. Koncem třicátých 
pocítil klub, že pomalu stárne (průměrný 
věk se začal přibližovat čtyřicítce), a tak 
vyřešil tento problém zcela přirozeně: 
založil juniorskou družinu, “družinu 
mladejch“, jak se v klubu říkalo. Členové 
se rekrutovali z okolních oddílů, se 
kterými klub úzce spolupracovali. 
Z počátku většinou zůstali členy svých 
oddílů i středisek. Nadále však zůstali 
oddílovými rádci, zástupci vůdců i vůdci. 
Zatímco seniorská část klubu byla téměř 
homogenní, členy byli pouze muži a 
výjimku tvořili jen manželky ženatých 
členů, které se zúčastňovaly některých 
sportovních a společenských akcí klubu, v 
juniorské družině byl významně zastoupen 
dívčí živel. Proti minulosti se však staly 
manželkami - členkami. Klub měl ještě 
jednu významnou součást, skupinu 
čestných členů. Postupně se jimi stali: 
• A.B.Svojsík,  svazový náčelník 
• Jan Novák - Mangidon, místonáčelník  
• Dr.Josef Šimánek, ústřední zpravodaj 

OS 
• František Kulík, Br-Vů, člen náčelnictva 
• Brig. gen. Vl. Klecanda, místostarosta 
• Ing. E. Schwarcer, člen Ústřední rady  
• Kalivoda, vůdce 16. OS, taj. Odboru OS 
Tento zvyk byl v klubu obnoven. 
 



 

V současné době jsou čestnými členy 
klubu: 
• Mirko Vosátka - Grizzly  * 1911,  

Lví skaut a držitel Stříbrného vlka. 
• Ivo Slavíček - Thor  * 1929,  

náčelník knene OS. 
• Tomáš Szennai  * 1965, 

radní a člen zastupitelstva magistrátu hl. 
m. Prahy. 
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5. ROČNÍK SJÍŽD ĚNÍ ROKYTKY 
Druhou sobotu v říjnu již podruhé končila 
plavba po Rokytce na improvizovaném 
přístavišti před srubem 1. klubu OS Přátelé 
Vatry. Vše bylo shodné s loňským 
ročníkem: start, rozplavba přes Kyjský 
rybník, 12 km plavba po vzedmutých 
vodách Rokytky až k přístavišti na 
Libeňském ostrově.  

Plavby se zúčastnilo 24 kanoí, 4 pramice a 
nafukovací čluny a 3 rafty. Pádlujících (příp.  
koupajících) bylo po jednoduchém sečtení 
míst a pádel nejméně 88. Tedy, opět více  
než v loňském ročníku (24 kanoí a kajaků a 
jedna pramice). Opravdu pěkná podívaná 
byla na vlčata v krojích z 21. oddílu ze 
střediska Šipka přijíždějících na třech 
raftech. Na dvou pramicích a jedné kánoi 
zvládali Rokytku včetně jezů a stupňů skauti 
z 25. odd. Polárka a 103. odd. Albatros  z 
25. střediska Vatra. Vlastním plavidlem byla 
zastoupena i 43. smečka vlčat Rosomáci ze 
spolupořádajícícho 53. skautského stř. 
Atahokan.  Raritou byl účastník, startujíci 
jako první, byl to mládenec z Prahy 2, který 

sjížděl letos poprvé. Svou  loďku si dopravil 
na masivním železném dvoukoláku, taženým 
vlastní silou, a to až z Vinohrad. Vyrazil 
před šestou ranní a stihl to, nazpět loď 
odvážel stejným způsobem. Od přijíždějících 
se dovídáme některé  zprávy ze startu a z 
plavby. Na rybníce foukal značný protivítr a 
kdo nejel podél břehu, uprostřed rybníku se 
dostal do potíží. Až na tento vítr bylo dobré 
počasí a vše proběhlo velmi dobře. Výrazně 
se změnila věková skladba účastníků, 
zásluhu na tom mělo více jak dvacet vlčat. 
Pořadatelům se vydařilo uspořádat další 
ročník. Nikdo by nevěřil, že oněch 12 
kilometrů jízdy po Rokytce může probíhat 
tak pěknou a zajímavou „krajinou“. 
Ohromný zážitek se zračil z očí utahaných, 
často i mokrých, ale  velmi šťastných dětí s 
tím, co právě zažily a dokázaly. Proto velký 
dík patří všem organizátorům. Proslýchá se, 
že příští ročník by mohl být ještě prodloužen 
o úsek nad Kyjským rybníkem se startem 
v Hostavicích. Už se těšíme, a pro ty, kteří to 
ještě nezkusili, nebojte se, vody bylo dost i 
pro dvojnásobek lodí.      (Gog) 
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Kulturní rada Junáka obnovuje činnost 
Po úmrtí br. J. Burghausera - Jumba osiřelo 
místo předsedy kulturní rady. Na návrh 
oddílové rady zvolilo plénum výroční 
chůze Svojsíkova oddílu všemi hlasy 
bratra Miroslava Perglera - Danyho. Po své 
inauguraci prohlásil Dany, že zvolení 
považuje za své poslání a náplň své 
budoucí skautské činnosti, a to tak dlouho, 
dokud mu budou stačit fyzické síly. 
Program rady vyjádřil takto: „Usilujme o 
výchovu osobností samostatných, 
nezávislých a vzdělaných, harmonických, 
po všech stránkách oddaných skautingu, 
životnímu stylu pro celý život a oddaných 
skautské službě, chápané jako životní 
poslání“. Pro dosažení tohoto cíle je 
zapotřebí náš tradiční program 
systematicky obohacovat všemi složkami 
všelidského kulturního bohatství, a to ve 
všech věkových kategoriích - od světlušek 
a vlčat až po praskauty. Dále naznačil jak 
by se měla orientovat kulturní výchova u 
jednotlivých věkových kategorií a uvedl 
postupně všechna odvětví kultury a také 
znalost historie českého národa, jakožto 
zdroje pro naši kulturní orientaci a 
vzdělání.      (Dany) 
 
Skautská paměť 
Délka života každého z nás je ohraničena. 
Pamětníci odcházejí a jejich vzpomínky s 
nimi. Často i ty, které bychom chtěli  
uchovat. Snažme se proto předejít ztrátám, 
které takto mohou vzniknout. Náčelnictvo 
kmene OS vybízí  kluby OS v rámci akce 
„Skautská paměť“ zachytit historii 
skautingu ve vašem středisku, obci, klubu 
nebo oldskautingu vůbec. Pro ty kluby, 
které s touto činností nemají žádné 
zkušenosti, připravuje historická komise 
metodický postup. Předpokládáme, že 

bude zveřejněna v rubrice Junák hlásí 
Tento program je skvělým doplňkem klubů 
OS a vhodným mostem pro spolupráci 
s jinými částmi hnutí.  (red) 

Zavátá stopa 

Někdy naše síly 
vypátrat dávno 
zaváté stopy svého 
klubu nemusí 
stačit. Například 
členové 1. klub 
OS Přátelé Vatry 
dlouho hledali 
slova své hymny 

„Modlitba Přátel Vatry“, kterou v roce 
1923 napsal a věnoval klubu k jeho pátému 
výročí vzniku br. J. Šimánek. Když byl 
vloni text konečně nalezen, naše pátrání 
neskončilo. V záhlaví básně stálo: „Slova 
zhudebnil hudební skladatel J. Pospíšil.“ 
Nic víc a nic méně. Z jedné otázky tak 
vznikly dvě, kdo je onen J. Pospíšil a kde 
hledat notový záznam melodie. Chtěl bych 
touto cestou požádat o pomoc. Nesložil 
tento skladatel a příznivec skautů i další 
melodie pro skauty? Nemůže nás někdo 
zavést zpět na ztracenou stopu ?  (Gog) 

3. setkání skautských sběratelů 
(Olomouc) 15. 11. 1997 se konalo setkání 
skautských sběratelů. Mimo pravidelný 
program: odznaky, známky, pohlednice, 
razítka, samolepky, nášivky, opaskové 
přesky, plakáty, časopisy, příručky, knihy, 
také autogramy. Setkání provázely také 
výstavky skautské grafiky, bratrů 
Ladislava Ruska - Šamana a Dušana 
Odehnala -Sama. Zúčastnilo se i několik 
sběratelů ze Slovenska, Polska a 
Rakouska.    (red.) 
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Řád  TGM 
V předvečer výročí vzniku 
Československa, udělil prezident republiky 
Václav Havel přes 50 vyznamenání. Mezi 
nimi udělil Řád TGM sestře Dagmar 
Skálové - Rakše. Za skautskou službu byla 
v mostrprocesech odsouzena se skauty a 
vězněna téměř 16 let Sestře Rakše velmi 
upřímně blahopřejeme,  
a chceme ji ubezpečit o tom, že si jí velmi 
vážíme. 

Tentýž řád pan prezident udělil a předal 
ještě dalším skautům: bratru Radimu 
Paloušovi, Otto Mádrovi a sestře Olze 
Havlové - Lasičce (in memoriam); Medaili 
za zásluhy br. Liboru Peškovi.   

 

PODĚKOVÁNÍ  

Letošní kmenová porada oldskautů se 
konala 14. a 15. listopadu v Moravské 
Třebové. O její účastníky se  velmi 
pozorně starali členové a činovníci 
místního střediska. Chtěli bychom 
poděkovat střediskové radě, vedené  
bratrem Karlem Šnoblem - Demim, oběma 
výchovným zpravodajům: sestře Evě 
Maulerové - Maurenci a bratru Ing. Pavlu 
Navrátilovi - Jessiemu, vedoucímu klubu 
OS br. Lubomíru Greplovi - Darzimu a 
sestře Janě Černé. Dále pak všem 
pozorným a obětavým sestrám, sestřičkám 
a bratřím zejména družině Jitřenek ze 4. 
oddílu, Myšek ze 6. oddílu, Poměnek ze 4. 
oddílu, Kamzíků ze 3. oddílu a rádcům a 
vůdcům ze všech oddílů za jejich 
bezvadnou a někdy až úmornou službu. S 
díky budeme vzpomínat a rádi se k vám 
budeme vracet.  

 
Tee - pee na náměstí  
V Nymberce o vánocích postavili skauti  
na náměstí tee - pee. U něho zpívali koledy 

a uspořádali sbírku pro skauty na Moravě 
postižené v letě záplavami. Sbírka přinesla 
14723 Kč.         (Yankee) 

Z redakce Kmenových novin OS 
	 Připravuje se vydání další publikace 
Kmenové knižnice s názvem „Jsme členy 
ISGF“. Věříme, že se podaří předat ji do 
vašich rukou ještě před kmenovým 
sněmem. 
	 Tesně před uzávěrkou došel z 393. 
klubu OS z Polné zajímavý, ale poměrně 
rozsáhlý příspěvek. Pojednává o životní 
stezce skauta, který se přes svůj handikep 
neumí vzdávat. Přetiskneme jej v příštím 
čísle. 
	 Totéž platí o velmi dlouhém vyprávění 
od br. Moravce - Kudly o zřízení a vysílání 
ilegální skautské vysílačky na Příbramsku 
v době vstupu sovětských vojsk. 
	 Pro dopisovatele Kmenových novin OS  

je na 22. stránce tohoto čísla několik 
podrobnějších pokynů pro zlepšní úrovně 
těchto novin. Prosím nepřehlédněte ! (red.) 
 
Program Pražská družiny SO  
• Družinové schůzky se budou konat 

25. února, 29. dubna a 24. června, vždy 
od 17,00 na Senovážném náměstí. 

• Koncert komorní hudby v 
Lichtštejnském paláci na 
Malostranském náměstí se bude konat 
22. února.  

• Hudební pořad, pocta sv. Norbertovi, 
bude uspořádán  22. dubna na Strahově 
v bazilice Nanebevzetí P. Marie. 

 





Omluva !!! 

V minulém čísle z poděkování za kavárnu 
„Pod kloboukem“ vypadla nedopatřením 
úvodní věta: 



 

O provoz kavárny pečovala skupina OS 
vedená br. Obrátilem z Brna.  

 Velmi se omlouvám.  Gog 
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Dopisovatelům Kmenových novin  
Uplynul rok od minulé kmenové porady, 
na které bylo rozhodnuto o jejich vydávání. 
Do jaké míry se to daří, máte možnost 
posoudit sami. Na textové části pracuji 
sám. Za grafiku jsem velmi vděčen 
několika našim „grafikům“ a rád bych tuto 
skupinu rozšířil. Z počátku jsem měl 
obavy, zda budu mít dostatek příspěvků 
zejména z klubů. Rozsah i obsah  „Okénka 
klubů“ dokazuje, že tato obava byla 
zbytečná. V této souvislosti bych chtěl 
poděkovat všem, zejména těm věrným, 
kteří o svých klubech posílají příspěvky. 
Přijetí  příspěvků nepotvrzuji, bylo by to 
pracné a nákladné. Jsem vděčen, když je v 
textu nabídnuta možnost zkrátit nebo 
upravit příspěvek. Uvítal bych, kdyby 
zasílané texty měly  již formu článku. To 
znamená, aby doprovodný text a dopis 
byly viditelně odděleny. Usnadní to 
přepisování a autorům to umožní zpětnou 
kontrolu. Takto napsané texty bývají 
stručnější a nechybí v nich důležité údaje 
kdo, kdy, kde ap.  Jména, místa, cizí názvy, 
označení klubů a další důležité údaje pište 
čitelně, nejlépe hůlkovým písmem. Zdržuje 
mě žádat o doplnění neúplných zpráv s 
nedostatečnou vypovídavostí. Vyžadování 
dalších údajů je nákladné a časově 
náročné. Závěrem, pište více, hlavně o 
klubech, zajímavých a tradičních akcích, 
nápadech ap. Postačí stručné zprávy, 

nelitujte dopisní známku na pouhých pět 
vět, nepovažujte zprávu o vašem klubu za 
nevhodné chlubení, ale naopak chlubte se. 
Souběžně s vydáváním probíhá tvorba 
Kmenové knižnice.  V budoucnu by měla 
mít pravděpodobně 4 řady zabývající se 
metodikou, historií, legislativou (předpisy 
a řády) a překlady zahraničních  titulů. 
Ještě mě trápí jedna věc. Slíbil jsem, že 
každému dopisovateli odešlu jako motivaci 
exemplář Kmenových novin, které pořizuji 
ještě před vytištěním a distribucí. Některé 
příspěvky však nemají vyznačenu adresu 
pisatele, často nejsou podepsány nebo 
pouze přezdívkou a nečitelně. Vyhledávání 
adres bývá velmi pracné, často i 
neúspěšné. Možná, že v některých 
případech byla adresa napsána na 
obálkách; pokud přijde najednou více 
dopisů, otvírám je s velkou nedočkavostí a 
obálky mohu zaměnit. Archivování 
příspěvků je náročné na místo, proto 
neschovávám obálky. Pokud je  adresa 
pouze na obálce, musím ji sám přepisovat 
na příspěvek. Proto prosím, napište asresu 
na příspěvek, pokud nepíšete na stroji, 
pište čitelně, nejlépe hůlkovým písmem. 
Čas na hledání adres budu moci věnovat 
časopisu. Tentokrát  chybí adresa u 
příspěvků br. Kubáta - Sira (Č. Lípa),  
br.Čady - Granáta (Rokycany) a k článku o 
Hiawathě.  

Obdivuhodná proObdivuhodná proObdivuhodná proObdivuhodná prozíravostzíravostzíravostzíravost                    A. B. Svojsík A. B. Svojsík A. B. Svojsík A. B. Svojsík ---- 1925 1925 1925 1925    

SlevímeSlevímeSlevímeSlevíme----li kdekoliv z vysokého mravníholi kdekoliv z vysokého mravníholi kdekoliv z vysokého mravníholi kdekoliv z vysokého mravního    
základu, který vytvořil náš skautský slib základu, který vytvořil náš skautský slib základu, který vytvořil náš skautský slib základu, který vytvořil náš skautský slib     
a zákon, octne se náš skauting na zcestí. a zákon, octne se náš skauting na zcestí. a zákon, octne se náš skauting na zcestí. a zákon, octne se náš skauting na zcestí.     

Odešli by dobří lidé a záhy by bylOdešli by dobří lidé a záhy by bylOdešli by dobří lidé a záhy by bylOdešli by dobří lidé a záhy by byl    
náš skauting v rukou sobců,náš skauting v rukou sobců,náš skauting v rukou sobců,náš skauting v rukou sobců,    
prospěchářů a nevraživců, jimž vlprospěchářů a nevraživců, jimž vlprospěchářů a nevraživců, jimž vlprospěchářů a nevraživců, jimž vlastníastníastníastní    
prospěch jde nad zájmy mládeže a národa. prospěch jde nad zájmy mládeže a národa. prospěch jde nad zájmy mládeže a národa. prospěch jde nad zájmy mládeže a národa. 
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V prvém čísle Kmenových novin OS jsme otiskli anglickou verzi 1. sloky, český překlad celého 
textu a notový záznam Písně pro ISGF a vyzvali k napsání zpěvné formy českého textu. Bratr 
Zdeněk Kolečkář, výchovný zpravodaj 13. OS Brno, na tuto výzvu odpověděl. Jak nám napsal, 
užil pro svou práci ještě německou verzi textu, aby vystihl co nejvíce ducha písně. Zda se to 
povedlo, posuďte sami. Návrh jsme současně předali náčelnictvu kmene OS. 
 
Český text:  Zd. Kolečkář, vých zpr. 13. OS Brno  Hudba:  Sheena Prince 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Obdrželi jsme ještě jeden podobný text: 

Skautská myšlenka spojuje  
pevné hnutí nás, mužů a žen, 
naše úsilí směřuje k cíli, 
jak dát svobodu všem.  

Budeme chránit odkaz Bí Pí, 
máme na mysli skautský slib: 
milovat Boha, chránit svět 
a v harmonii žít. 

 
Teď se, přátelé rozloučíme, 
pevně si ruce stiskneme, 
těšíme se na shledanou,  
co nejdříve se sejdeme.  refren podle 1. 
textu 



 

 

 24  Rů z n á  o z n á m e n í   ֠֠֠֠  

 
Kmenovým novinám došlo několik srdečných přání k Vánocům, k Novému roku i přání úspěchu 
v  jejich dalším ročníku. Vřele děkuji a chci věřit, že Kmenové noviny OS přispějí alespoň trochu 
k úspěšnosti letošního „sněmovního“ roku. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
KMENOVÉ  NOVINY  OS  �  Občasník kmene dospělých.    Příspěvky zasílejte na adresu: 
Ústředí Junáka - KMENOVÉ NOVINY, Praha 1, Senovážné nám . 24  116 47 nebo 
Ing. Jiří Žáček, Praha 13 - Jihozápadní Město, Vackova 1551     155 00 
Technická úprava: Vladimír Sýkora. Tisk a distribuci zajišťuje Distribuční a tiskové centrum 

Neprodejné, určeno pouze pro potřebu klubů OS 


